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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 19 jan. 1962
*'s Middags te 2.30 uur aangevangen, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Klompé,
Korthals, Luns, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Visser, Veldkamp en Zijlstra (afwezig is Minister
Cals).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (punt 2a), Gijzels (punt 12), Van
Houten (punten 2a en b) en De Jong (punt 2a).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 15 januari 1962.)
Minister Luns deelt mede, dat de Duitse Bondsregering bij de levering aan Indonesië van de
motortorpedoboten, die bij Nieuw-Guinea in actie zijn geweest, uitdrukkelijk had bedongen, dat
deze niet in operaties tegen dit gebied gebruikt zouden worden. In verband hiermede is
onzerzijds in Bonn gevraagd of men Indonesië hierop heeft gewezen. Van Engelse zijde is bericht
ontvangen, dat op 15 januari alle uitvoervergunningen voor wapenleveringen aan Indonesië zijn
ingetrokken en dat aanvaarde contracten niet zullen worden uitgevoerd. Van de Amerikaanse
Regering is nog niets gehoord; als geen antwoord wordt ontvangen, zal Nederland bij de
Amerikaanse Regering een protest indienen. Alle NAVO-landen weigeren Indonesië wapens te
leveren behalve Amerika. Minister De Pous neemt aan, dat een protest bij de Amerikaanse
Regering niet gepubliceerd zal worden. Minister Zijlstra stelt de vraag hoe het zit met het gebruik
van wapens, die Nederland van Amerika heeft ontvangen. Minister Luns acht het ondenkbaar, dat
op dit punt bezwaren van Amerikaanse zijde te verwachten zouden zijn.

Spreker heeft voorts in de bijeenkomst van de Commissies van Buitenlandse
Zaken en van Defensie gezegd, dat ondanks het feit, dat de Amerikaanse Regering Nederland
afhoudt van indiening van een klacht bij de Verenigde Naties, hij dit toch in nadere overweging
wil nemen. Hierbij is het van belang, dat de Amerikaanse Regering zich verplicht voelt in dat
geval Nederland in de Veiligheidsraad te steunen en dat Indonesië nog niet geantwoord heeft op
een telegram van U Thant van 19 december j.l., wat (afgezien van Rusland) nog nooit is gebeurd.
In de Kamercommissie begreep men deze overwegingen, maar men verlangde, dat als de
Regering een nieuwe koers inslaat door een klacht bij de Veiligheidsraad in te dienen, zij dan de
Kamer van reces zal terugroepen. Spreker vindt dit laatste ver gaan, maar de Regering zal het dan
wel moeten doen. Dit staat echter niet nu reeds voor de deur, aangezien Nederland niet tegelijk
een gesprek met Indonesië in het bijzijn van een derde kan voorstaan en een klacht tegen
Indonesië bij de Veiligheidsraad kan indienen.

De Minister-President deelt mede, dat in de bijeenkomst van de beide
Kamercommissies een langdurig gesprek is gehouden. De Commissie wilde in de eerste plaats alle
bijzonderheden van de militaire situatie weten, mede naar aanleiding van het maritieme treffen bij
de kust van Nieuw-Guinea. Omtrent de politieke situatie zijn in de Commissie geen bijzondere
punten naar voren gebracht. Niemand is ertegenin gegaan, dat Nederland een gesprek afwijst, dat
alleen over de modaliteiten van bestuursoverdracht aan Indonesië zou gaan. Inzake de kwestie
van evacuatie van vrouwen en kinderen hebben vrijwel alle sprekers zich aangesloten bij een
betoog van Vice-Admiraal Moorman. Omtrent de vraag of nog een openbaar debat zal worden
gehouden was men het eens, dat dit nu niet nodig is; afgesproken is, dat de Ministers zullen
zorgen voor toezending van een nota over wat in het kader van de VN en met de Amerikaanse
Regering is besproken met weglating van wat geheim is.

Staatssecretaris Bot deelt ter toelichting van de kwestie van de evacuatie mede, dat
van regeringszijde uitdrukkelijk is gezegd, dat zij de situatie niet zodanig ziet, dat evacuatie van
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vrouwen en kinderen op het ogenblik nodig is en dat voorts de Regering alles doet om tegen te
gaan dat dit nodig zou kunnen worden. Spreker wijst erop, dat als de Regering zou toegeven aan
de aandrang inzake evacuatie dan iedereen zou gaan, waardoor de zaak met Nieuw-Guinea
bekeken zou zijn. Staatssecretaris De Jong voegt hieraan toe, dat in de bijeenkomst van de
Commissies in geëmotioneerde betogen een vergelijking werd gemaakt met Nederlands-Indië in
de jaren 1940-1945. Deze vergelijking is niet juist, want toen was de instructie, dat geen evacuatie
zou plaatsvinden, terwijl thans voor het geval dat evacuatie nodig is, wel voorbereidingen worden
getroffen. Spreker is het ermede eens, dat nu niet evacuatie wordt aanbevolen of toegestaan,
aangezien dat het begin van abandonnement zou zijn. Minister Beerman vraagt zich af of de
Regering als zij evacuatie van vrouwen en kinderen nu niet nodig oordeelt deze ook moet
beletten. Minister Zijlstra verneemt berichten uit Nieuw-Guinea, dat er wel een zekere nervositeit
heerst, maar dat men het voor elkaar niet wil weten. Als de Regering evacuatie nu financieel
mogelijk zou maken, zou deze niet te houden zijn. Staatssecretaris De Jong voegt hieraan toe, dat
de Regering dan de verantwoordelijkheid voor evacuatie van vrouwen en kinderen op het hoofd
van het gezin legt, die de situatie minder goed kan beoordelen dan de Regering. De Minister-
President stelt voor, dat de Raad als voorlopig standpunt aanvaardt wat de Staatssecretarissen Bot
en De Jong hebben voorgesteld met het verzoek aan Staatssecretaris Bot om op Nieuw-Guinea
na te gaan of de maatregelen, die zijn voorbereid, voldoende zijn. De Raad verklaart zich
hiermede akkoord.

Staatssecretaris Bot merkt op, dat over de extrabevoorrading op Nieuw-Guinea
contact heeft plaats gehad met Financiën. De Gouverneur heeft medegedeeld f. 5 mln. voor
voldoende bevoorrading nodig te hebben. Spreker stelt voor hem te machtigen de voorraden te
vergroten tot maximaal dit bedrag, waarvoor compensatie op andere posten van de begroting van
Nieuw-Guinea zal worden gevonden. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Staatssecretaris Bot heeft naar aanleiding van vragen om het Nederlands beleid ten
aanzien van Nieuw-Guinea in een paar korte punten te formuleren een papier hiervoor gemaakt,
dat ter vergadering wordt rondgedeeld. Minister Marijnen acht het tactisch gevaarlijk om op dit
moment met een nieuw stuk te komen. De Minister-President stelt voor, dat Staatssecretaris Bot de
inhoud van dit stuk als handleiding ziet voor de beantwoording van vragen, maar het stuk zelf
niet uit handen geeft. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Minister De Pous is van mening, dat de bespreking op zaterdagmorgen 6 januari j.l.
zeer nuttig is geweest, omdat de Ministers door bespreking van enkele fundamentele punten
elkaar beter begrijpen. Gezien het belang van de ad hoc beslissingen, die ook ditmaal genomen
moesten worden acht spreker het noodzakelijk verder met elkaar te spreken over het totale
regeringsbeleid ten aanzien van Nieuw-Guinea. Reeds eerder heeft hij duidelijk gemaakt, dat hij
niet terugschrikt voor harde maatregelen, maar hij is daartoe alleen bereid als hij weet, dat alle
andere mogelijkheden zijn uitgeput. Uit de kranten heeft spreker vernomen, dat er aan beide
zijden bereidheid zou zijn om op regeringsniveau contacten te leggen. Spreker zou mogelijkheden
hiertoe willen aangrijpen, als zij reëel zijn. Hij is benaderd door een tussenpersoon voor een
bespreking met de Indonesische Ambassadeur in Wenen, waarover hij de Minister-President op
de hoogte heeft gesteld. De Minister-President heeft in de vorige vergadering reeds mededeling
gedaan van het verzoek van Prof. De Gaay Fortman om de redacteur van De Linie pater Van
Hees te ontvangen. Na sprekers bereidverklaring om de Indonesische Ambassadeur in Amerika
Zain op diens verzoek te ontvangen heeft men geantwoord, dat dit niet de bedoeling was.
Afgelopen maandag deelde pater Van Hees telefonisch aan spreker mede, dat hij de Indonesische
Ambassadeur uit Bonn in Brussel had gesproken en hij vroeg of de Regering niet een
vertrouwensman wilde aanwijzen. Spreker is van mening, dat deze activiteiten rechtstreeks ingaan
tegen de pogingen, die in de VN in New-York voor een gesprek worden gedaan. Het is moeilijk
aan te nemen, dat terwijl de Indonesische Regering niet antwoordt op vragen van Secretaris-
Generaal U Thant wel via contacten van particulieren iets bereikt zou kunnen worden. In de
Kamercommissie opperde Dr. Tilanus nog de mogelijkheid, dat er in Indonesië straks een ander



regiem zou optreden, vooral na de opzienbarende arrestaties van Indonesische leiders; hij stelde
de vraag of men dan contacten hiermede ruwweg moest weigeren. Van regeringszijde is
geantwoord, dat als deze Indonesiërs een gesprek willen hebben met een vertrouwensman van de
Nederlandse Regering het dan de eenvoudigste weg is om te spreken met de Nederlandse
Ambassadeur in Bonn, Wenen, Brussel, enz. Minister Luns voegt hieraan toe, dat informele
gesprekken met onze ambassadeurs herhaaldelijk plaats hebben, maar dit is niet de bedoeling van
de Indonesiërs; zij willen in de VN met bewijsstukken kunnen zeggen, dat de Nederlandse
Regering naar buiten spreekt over het zelfbeschikkingsrecht, maar ondershands al bezig is met de
overdrachtsmodaliteiten te bespreken.

Minister Zijlstra is het grotendeels eens met het standpunt van de Minister-
President en Minister Luns. Hij onderscheidt twee gevallen. In het geval, dat de ene partij uit
officiële personen en de andere partij uit particulieren bestaat loopt het altijd verkeerd, maar als
men voor een officiële man om een gesprek vraagt kan het tactisch juist zijn dit niet te weigeren.
Toen een verzoek werd gedaan om met Zain te spreken, maar vervolgens werd gezegd, dat de
vraag daartoe van de Nederlandse Regering moest uitgaan, was het duidelijk, dat men dit wilde
publiceren. Intussen meent spreker, dat de Regering het risico, dat men van een vertrouwelijk
gesprek misbruik maakt, moet afwegen tegen het risico, dat men neen zegt. Als contacten
mogelijk zijn met symmetrie ten aanzien van het karakter, zal men deze niet te snel moeten
afwijzen. Minister De Pous staat ook wel huiverig tegenover inmenging door particulieren. Er blijft
echter het punt, dat (als er behoefte is aan informeel contact) van Nederlandse zijde wordt geëist,
dat de Indonesiërs hier formeel om moeten vragen. Dit vindt spreker niet helemaal juist. Minister
Klompé ziet toch ook als bezwaar tegen dergelijke contacten, dat op deze wijze het bilaterale
gesprek binnensluipt, terwijl het Kabinet heeft besloten alleen een gesprek te willen houden met
een derde erbij en dat voor een gesprek zonder een derde erbij eerst een nieuwe beslissing van de
Regering nodig is. De veelvuldige contacten met Indonesiërs kunnen bovendien frustraties
oproepen bij U Thant.

Minister Toxopeus heeft in de periodieke vergadering met de commissarissen van
de Koningin het punt ter sprake gebracht, dat een of meer commissarissen een verzoekschrift aan
de Koningin hebben getekend om met voorbijgaan van het Kabinet vertrouwensmannen voor
het overleg met Indonesië aan te wijzen. Gebleken is, dat twee commissarissen deze brief van
Prof. Van Hamel hebben meegetekend. De commissarissenvergadering heeft zich uitgesproken,
dat zij dit onjuist vond.

Minister Beerman heeft, nadat hij met Staatssecretaris Van Houten hierover had
gesproken, aan de vreemdelingendienst medegedeeld, dat de Indonesiër Ujeng Suwargana (zie
notulen 29 december 1961, punt 2b) een visum zou krijgen. Minister Luns heeft de vorige dag aan
Minister Beerman gezegd, dat hij zeer tegen verlening van een visum aan Ujeng Suwargana is.
Deze Indonesiër is de aanleiding geweest voor de activiteit die Prof. Duynstee inzake Nieuw-
Guinea aan de dag legt. Als hij de betrokken Kamerleden wil spreken, kan hij zeer wel naar
Antwerpen gaan en vervolgens doorreizen naar Nederland. Verlening van een visum voor
dergelijke besprekingen zal ten gevolge hebben, dat men zegt, dat de Nederlandse Regering aan
een Indonesiër een visum heeft gegeven om met Kamerleden te kunnen spreken, terwijl spreker
aan verschillende Kamerleden, zoals Mr. De Graaf, heeft ontraden om hem te ontvangen.

Minister Beerman deelt mede, dat er een afspraak is, dat in geval Beneluxpartners
een verblijfvisum aan Indonesiërs willen geven daarover overleg met Nederland plaats heeft, maar
dit geldt niet voor een doorreisvisum. Als de Ministerraad beslist, dat geen visum meer aan
Indonesiërs zal worden gegeven, zal men hierover moeten spreken. Bij polsing in de vergadering
van 29 december j.l. bleek echter, dat de meerderheid van de Raad voor verlening van een visum
aan Ujeng Suwargana was, waarna spreker de vreemdelingendienst terzake heeft geïnstrueerd.
Staatssecretaris Van Houten kan niet begrijpen, dat Minister Beerman van hem de indruk heeft
gekregen, dat Buitenlandse Zaken met deze visumverlening akkoord zou gaan; spreker heeft
alleen gezegd, dat dit punt vandaag behandeld zou kunnen worden. Minister Luns stelt voor, dat



hij nog met Minister Beerman onderling verder over deze kwestie spreekt. De Raad verklaart zich
hiermede akkoord.

Minister Zijlstra onderstreept de wens die Minister De Pous eerder in de
vergadering heeft kenbaar gemaakt om het gesprek van zaterdag 6 januari j.l. voort te zetten.
Daarbij moet dan worden gesproken over doelstellingen bij het Nieuw-Guineabeleid en de
mogelijkheden om deze te realiseren. Minister Visser merkt op, dat dit punt elke week in de Raad
aan de orde komt. Spreker vreest van een bespreking op een bepaalde dag, dat deze nog meer
problemen zal scheppen dan er al zijn. Minister Beerman heeft ook wel behoefte om diepgaand te
bespreken, waar het Kabinet naar moet streven; het zou een zegen zijn, als het Kabinet een
constructieve oplossing zou bereiken.

De Raad besluit een volgende bespreking over algemene aspecten van het Nieuw-
Guineabeleid te houden in de avondvergadering van de volgende vrijdag.
- - -


